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Mødedato: 4. oktober 2023 
Mødested: 4215-032 
Mødeemne: UN-møde Antropologi og Human Security 
 
Deltagere:  
Studentermedlemmer: Ellen Lauersen (næstforperson) 
 
VIP-medlemmer: Susanne Højlund (forperson), Janne Flora, Christian Gade, Martin De-
mant Frederiksen  
 
Observatører: Magnus Neigaard (studenterstudievejleder), Sofie Roldsgaard Ormstrup 
(studerende, Human Security), Katrine Norden Rasmussen (studerende, Human 
Security), Liv Richelsen Juhl (studerende BA Antropologi), Trine Andersen (referent) 
 
Fraværende: Matilde Bakkær Munk Andersen (studerende, medlem), Justine Théme 
Orzelek (studerende, medlem), Lasse Wagner (studerende, medlem), Trine Andersen 
(UN-sekretær), Sofie Raun (afdelingskoordinator), 

1. Valg af ordstyrer 
Susanne Højlund blev valgt 
 
2. Godkendelse af dagsorden og referat. 
UN godkendte dagsorden til dagens møde og fulgte op på det godkendte referat fra 
UN-mødet den 6. september 2023.: 
 
Opfølgning: 

- SN og instituttet har godkendt ansøgning fra Master i sundhedsantropologi: 
De studerende kan nu ifm. undervisningsevalueringer godkende undervise-
rens skriftlige sammenfatning per mail – denne mail skal vedhæftes som do-
kumentation til uddannelsesnævnet 

- Afdelingsleders evalueringsnotat til SN (undervisningsevalueringer): Den en-
delige udgave er nu sendt ind til SN   

 
 
3. Valg på AU (status) 
UN samlede op vedr. opstilling af hhv. undervisere og studerende til valget: 

- Susanne Højlund gjorde status på valget på VIP-siden.  
- Ellen Lauersen gjorde status på valget på studentersiden. 

 
 
4. Evaluering af studiestart (drøftelsespunkt) 
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UN skulle evaluere studiestarten 2023 med henblik på proaktive og optimerende tiltag 
til efterfølgende år. UN havde modtaget evalueringerne af studiestart 2023 som møde-
bilag. 
Gæster: Cheftutorer, Magnus Neigaard, skulle gøre status. 
 
Cheftutoren gjorde status på evalueringerne og på studiestarten generelt, og sammen-
lignede herunder med evalueringer og aftaler i kølvandet på evalueringerne fra 2022: 

- Sidste år sagde 25% af de nye studerende, at dagene i studiestartsugen var for 
lange, mens kun 14% har sagt det i år. 

- Den faglige introduktion: 66% af de nye studerende var tilfredse sidste år. I år 
er det over 80% 

- Den sociale introduktion: evalueres meget lig sidste år 
- I år er der ingen kommentarer vedr. alkohol, hvilket har været problematiseret 

i evalueringerne nogle af de tidligere år. Dette har været et indsatsområde i 
studiestartsugen 2023. 

- Der var stor tilfredshed med tutorerne 
- Generelt er evalueringen bedre end sidste år, selvom evalueringen sidste år 

også var rigtig god. 
- 100% af de nye studerende har fået bedre forståelse af antropologi i løbet af 

studiestartsugen, hvilket er højere end sidste år 
- Bogkøb og pensumlister: Det er hvert år en udfordring at pensumlisterne ikke 

kan komme med i studiestartspjecen 
- Der skal arbejdes på, at gøre intropjecen kortere - selvom den allerede er for-

kortet en del og meget af informationen er fastlagt fra Arts/AU.  
 
Der blev spurgt til, om cheftutoren har en idé om, hvad der ligger bag, at 5% ikke var 
helt tilfredse med balancen mellem det faglige og det sociale. Cheftutoren var ikke klar 
over, hvad årsagen er, men vil bringe videre i systemet, at man har et ønske om at få 
udfoldet dette spørgsmål, så det bliver tydeligere, hvad der ligger bag svarene. 
 
UN drøftede, hvordan der bedst kommunikeres til de studerende om eventuelle, plud-
selige ændringer i studiestartsprogrammet. 
 
UN bemærkede, at det var en meget flot og imponerende evaluering og roste cheftuto-
ren og tutorerne for afviklingen af studiestartsugen.  
 
 
5. Mødeplan kommende år (beslutningspunkt) 
Beslutning: 
UN fastlagde mødeplanen for foråret 2024 til: 
Januar – foreløbigt er der ikke planlagt med et januarmøde 
Onsdag den 7. februar kl. 12:00-15:00 
Onsdag den 6. marts kl. 13:00-15:00 
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Onsdag den 3. april kl. 13:00-15:00 
Torsdag den 2. maj kl. 13:00-15:00  
Torsdag den 6. juni kl. 13:00-15:00 
 
Augustmødet planlægges i foråret 2024 
 
 
6. IV-fag (orienterings- og/eller drøftelsespunkt)   
UN drøftede IV-fag for næstkommende studieår. 
Der planlægges umiddelbart med at udbyde de 3 fag, som tidligere har været udbudt. 
UN vil drøfte punktet igen i november. 
 
 
7. Trivsel, integration og faglig identitet på afdelingen (drøftelse) 
UN drøfter den generelle trivsel på afdelingen.  
 
Baggrund 
På UN-mødet den 6. oktober 2022, blev det besluttet, at UN afsætter 10 minutter på 
hvert UN-møde resten af året til at drøfte trivsel: 
I lyset af besparelser og hunanioras for tiden udsatte rolle, diskuteres det også, hvor-
dan trivsel og integration på afdelingen styrkes, og hvordan fagets identitet bevares.  
Eventuelle idéer til trivselsinitiativer sættes på en idéliste/handleplan for arrangemen-
ter/initiativer i det kommende studieår, som kan bidrage til at styrke integrationen, 
trivslen og den faglige identitet. 
 
Drøftelse 

- Susanne Højlund orienterede om, at der kommer en ny studiemiljøundersø-
gelse i år. 

 
- Studievejledningen afholder trivselsmøde med studerende på bacheloruddan-

nelsen i antropologi i oktober. 
 

- Det generelle indtryk er, at der er travlt blandt VIP’erne på afdelingen. 
- Måske skaber den kommende kandidatreform også usikkerhed på afdelingen. 

 
- Det virker til, at trivslen på Human Security generelt er god. Men der blev fo-

reslået, at der sættes fokus på studieteknik i studiestartsugen, da de stude-
rende kommer fra mange forskellige baggrunde, og at der er stor forskel på, 
hvordan man læser tekster fra forskellige fagområder. Derudover var studie-
starten god og af et passende omfang – der var en god balance mellem det fag-
lige og det sociale. 
Opfølgning: Studievejledning og fagkoordinator på Human Security 
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- Studiestart på kandidatuddannelsen i antropologi: Det virker til, at det er gået 
godt, og at de studerende er kommet godt i gang med semestret. Integrationen 
mellem danske og internationale studerende virker til at fungere godt.  

- Det har været lidt svært at komme i gang med det ene fag på kandidatuddan-
nelsen. Det lader til, at der er en gentagende udfordring ift. fagets struktur – 
der er mange elementer, det er meget stort, og som studerende kan det være 
svært at se den røde tråd.  Opfølgning: Susanne Højlund. 
 

- Det blev foreslået, at der på afdelingsniveau laves en plan for, hvordan man 
som underviser håndterer studerende med stress. Opfølgning: Susanne Høj-
lund. 
 

- Det er planlagt, at der laves mentorsamtaler på begge linjer af kandidatuddan-
nelsen i antropologi. Der er møde om vejlederfordeling den 7. december. 

 
- Der er i lang tid blevet arbejdet på at skabe et bedre internationalt miljø på 

Moesgaard. Det blev foreslået, at synergier på Moesgaard skrives på idélisten. 
 

- Det blev foreslået, at der arbejdes på at skabe bedre integration mellem de for-
skellige studentergrupper i fredagsbaren. Dette skrives også ind på idélisten. 
 

- UN foreslog, at der laves æbleskivearrangement i begyndelsen af december, fx 
fredag den 1. december kl. 14.30. Dette skrives på idélisten. Susanne Højlund 
er ansvarlig. 
 

 
8. Status på karrieredag på KA Antropologi og KA Human Security (ori-

entering og drøftelse) 
Afdelingsleder/UN-forperson, Susanne Højlund, og fagkoordinator for Human Secu-
rity, Christian Gade, skulle gøre status og skulle derefter UN give input til, hvordan 
punktet/initiativet føres videre i UN og på afdelingen. 
 
Christian Gade nævnte, at der allerede findes en form på arrangementet på Human Se-
curity, og at arrangementet afholdes i begyndelsen af 2. semester. UN drøftede, om 
man kunne integrere hele afdelingen i hele eller dele af arrangementet. Arts Karriere 
kan med fordel også inddrages. 
Opfølgning: Christian Gade og Magnus Neigaard 
 
 
9. Meddelelser/Nyt fra 
9.1 Meddelelser / nyt fra afdelingsleder/fagene, herunder 

- Underviserne skal i gang med at lave undervisningsportfolio 
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- Afdelingerne skal blive bedre til at bruge hinandens ressourcer, hvilket kan be-
tyde, at der bliver mere undervisning på tværs af afdelinger/uddannelser 

- Der har været aftagerpanelmøde på IKS. Aftagerne var meget positive ift. at 
tænke med ift. kandidatreformen 

- AU’s biler skal til at være eldrevne. 
 
9.2 Meddelelser / nyt fra UN-forperson, UN-næstforperson og SN-repræsentanter 

• Referat fra seneste SN-møde er tilgængeligt på hjemmesiden. 
• Der arbejdes meget med studieordninger i øjeblikket 
• Valget på AU fylder en del 
• Kandidatreformen drøftes også i SN 
• Undervisningsevalueringer drøftes ligeledes – de studerende i UN 

gav udtryk for, at de var uenige i forslaget om, at alle kurser ikke 
skal evalueres. Opfølgning: Susanne tager denne feedback med 
videre til SN. 
 

9.3 Meddelelser/nyt fra de studerende 
De studerende ønsker, at underviserne overholder tiden til forelæsninger og holdun-
dervisning. 
Der er generelt en tendens til, at underviserne undervurderer, hvor lang tid ting tager. 
 
De studerende efterspørger mere struktureret og tidligere vejledning på bachelorpro-
jektet. Susanne Højlund noterer til næste års planlægning, at BA-koordinator skal in-
viteres med til studievejledningens møde inden sommerferien. 
 
9.4 Meddelelser/nyt fra fagrådet 
Der er ikke meget aktivitet i fagrådet, da mange af medlemmerne ikke læser på antro-
pologi længere. Der skrives ud til fagrådet om valget. 

 
9.5 Meddelelser/nyt fra studenterkomitéen på Human Security 
Der er nedsat en studenterkomité, og der er holdt de første møder. 
 
9.6 Meddelelser / nyt fra studievejledere 
Studievejledningen er i gang med at arrangere studiepraktikken, men der er udfor-
dringer med at finde undervisere til at lave faglig introduktion til antropologi. UN fore-
slog mulige undervisere. 
 
9.7 Meddelelser / nyt fra Arts studier 

• Nyhedsbrev fra Arts Studier findes her. Overskrifterne fra oktober må-
neds nyhedsbrev var: 
Orienteringer: 

• Danmarks studieundersøgelse 2023 
• God afvikling og evaluering af studievelkomsten 2023 
• Trivselskoordinator igen ansat indtil udgangen af 2024 
• Valgfag for foråret 2024 kan nu ses i kursuskataloget 

http://studerende.au.dk/studier/fagportaler/arts/kontakt/udvalgognaevn/studienaevn/kultur-og-samfund/
https://medarbejdere.au.dk/fakulteter/arts/til-undervisere-paa-arts
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• Handleplaner fra årlig status 2023 er nu godkendt 
• Studiestartsprøverne 2023 er veloverståede 
• Afleveringsprocent for specialer med frist d. 15. september 
• Studiepraktik og lokaler i uge 43 
• Nyheder om Power BI på uddannelsesområdet for ansatte på 

AU 
Vigtige deadlines: 

• Indmeldelse af Internationaliseringsvalgfag på IKK og IKS 
• Skemaer og eksamensplaner for foråret/sommeren 2024 er 

sendt til gennemsyn 

 
 

10. Forslag til kommende møder 
10.1 UN skulle drøfte listen med forslag til punkter til kommende UN-møder og prio-

ritere blandt de punkter, som endnu ikke er dagsordenssat:  
 
 

UN mø-
der  

Emne Status 

Efterår 
2023 

Status på karrieredag på KA Antropologi og KA Hu-
man Security 

UN tager på 
oktobermødet 
stilling til om 
punktet skal 
føres videre. 
- Dagsordens-
sat, oktober 
-Dagsordens-
sættes igen i 
november 

Novem-
ber 2023 
 

UN drøfter fremtidigt udbud af IV-fag (se referat 
UN-møde oktober 2023) 

 

2023 Samarbejde med kantinen 
 

Susanne ar-
bejder med 
dette og orien-
terer UN lø-
bende 

2023 Evalueringsspørgsmål til feltarbejde: Susanne Høj-
lund orienterer UN, når der er noget nyt ang. mulig-
hed for justering af spørgsmålene 

Der arbejdes 
på dette. 

IV-fag og karrieredag dagsordenssættes igen i november. 
Susanne Højlund orienterede om status vedr. kantinen. 
 
10.2 UN’s forslag til punkter, som skal foreslås til behandling i SN 
UN havde ikke forslag til punkter 
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SN-mø-
der  

Emne Status 

   

 
 
11. Eventuelt 
Der var ikke punkter og mødet blev afsluttet. 
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